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Studenţi Facultăţii de Radioelectronică şi 
Telecomunicaţii Serghei Ostroumov, a. IV, 

specialitatea „Sisteme optoelectronice” (SOE), 
şi Alexandra Cosovschi, a. III, specialitatea 

„Inginerie şi management în Telecomunicaţii” 
(IMTC), îşi consacră timpul liber cercetărilor în 

Laboratorul de Micro-Optoelectronică, deoarece 
au un interes deosebit faţă de diferite aplicaţii de 

optimizare a sistemelor optoelectronice.

Sub conducerea colaboratorilor 
ştiinţifici Stanislav Vieru şi Ştefan 
Balica, cei doi studenţi lucrează la 
asamblarea unui sistem pentru au-
tomatizarea măsurării a diferitelor 
caracteristici electro-optice ale emi-
ţătorilor şi receptorilor pe bază de 
semiconductori .Lucrările se efectu-
ează în cadrul Programului SCOPES. 
Utilizarea aparatajului performant și 
a mediului de programare Labview 
permite automatizat colectarea unui 
număr masiv de date într-un timp 
scurt. 

Particularităţile şi avantajele siste-
mului elaborat sunt următoarele:

1) automatizarea măsurărilor. În 
Labview a fost elaborată o aplicaţie 

care dirijează cu sistemul, colectează și prelu-
crează datele măsurate apoi le stochează în me-
morie. Acest avantaj reduce semnificativ timpul 
pentru analiza şi formarea tabelelor şi a grafice-
lor.

 2) precizia înaltă a măsurărilor. Softul ela-

borat, dar și echipamentul 
hardware permit conectarea 
în paralel a aparatelor de 
măsurare și dirijare din ca-
drul sistemului. Utilizatorul 
poate să comande datele de 
intrare şi ieşire cu o precizie 
înaltă, datele iniţiale şi finale 
ale curentului, tensiunii, tem-
peraturii şi puterii. Pentru 
stabilizarea temperaturii cu 
o precizie de 0,010С s-au uti-
lizat radiatoare performante 
sub formă de bloc termic cu 
două trepte.

3) Configuraţia flexibilă 
a sistemului poate fi folosi-
tă pentru cercetare, dirijare, 
control, crearea tabelelor şi 
graficelor cu un număr optim 
de utilaje, detectoare şi dispozitive specifice.

4) Stocarea datelor în memorie. Aplicaţia 
soft stochează datele în fișiere excel sau jpg cu 
marcare temporală pentru asigurarea nerepu-

dierii informaţiilor electronice. 
Studenţii cercetează în acest domeniu mai 

bine de o jumătate de an. În prezent sistemul 
dat funcţionează în regim de testare. Adaptarea 
și optimizarea softului este în derulare. 
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marcare temporală pentru asigurarea nerepu- și optimizarea softului este în derulare. 

Pe 2 octombrie 2012 la FCIM a avut loc inaugurarea oficială 
a Laboratorului ştiinţifico-didactic „Severin Rotaru”, echipat 

de firma de tehnologii informaţionale ICS Endava SRL din Chişi-
nău – sponsorul cursului Software Engineering. „Endva” a donat 

noului laborator al Catedrei „Calculatoare” 45 de desk-topuri 
şi lap-topuri şi a înzestrat cu table şi mobilier didactic specific 

alte 5 laboratoare.

Luând cuvântul la solemnitatea de inaugurare a Laborato-
rului „Severin Rotaru” în faţa studenţilor şi profesorilor, dl Vasile 
Nedelciuc, chairman-director al filialei Endava-Chişinău, dr. ing. 
(de altfel, fost absolvent şi cadru didactic al UTM), a subliniat că 
ajutorul tehnico-material acordat catedrei „Calculatoare” de la 
FCIM simbolizează ideea contemporană de integrare a UTM şi 
mediului economic, în cazul dat a unei companii private în do-
meniul IT, precum este „Endava”. Echipamentul tehnic al noului 
laborator va da posibilitatea de a ridica simţitor calitatea proce-
sului didactic, a lucrărilor practice şi a cercetărilor ştiinţifice. 

Pe parcursul ultimilor ani colaborarea între „Endava” şi UTM 

se află într-o ascensiune continuă, iar cca 40 la sută din colecti-
vul ingineresc al firmei sunt absolvenţi ai UTM, astfel că ambele 
faţete ale parteneriatului „universitate – mediu economic” devin 
tot mai compatibile. „Vă asigurăm şi pe viitor de sprijinul nostru, 
deoarece interesele UTM – care pregăteşte cadre inginereşti şi 
ale firmei – care angajează aceste cadre, se inter-
pătrund”, a mai spus dl Nedelciuc.

Dl Valentin Amariei, prorector UTM, conf., dr., 
a subliniat că această colaborare de mai mulţi ani 
dintre „Endava” şi FCIM este cel mai bun exemplu 
de parteneriat, acesta fiind astăzi soluţia optimă 
pentru a ridica neabătut calitatea didactică în 
pregătirea tinerilor ingineri şi de a asigura mediul 
economic cu ingineri de înaltă calificare.

„Endava” ajută la înzestrarea laboratoarelor 
FCIM cu tehnică performantă, organizează preda-
rea unor cursuri cerute la moment pentru modifi-
carea abilităţilor tinerilor ingineri, dictate de mo-
dernizarea neîncetată şi rapidă a noilor tehnologii. 
„Endava” asigură şi locuri pentru practica didactică 
a studenţilor şi profesorilor, factor foarte necesar 
pentru ridicarea gradului de pregătire a ingineri-
lor. Or, toate aceste aspecte asigură un trend bun 
în dezvoltarea parteneriatului „universitate-între-
prinderi”.

Şi dl Ion Balmuş, decanul FCIM, conf., dr., a 

accentuat ideea parteneriatu-
lui dintre UTM şi „Endava”, iar 
noile laboratoare înzestrate cu 
echipamente moderne vor de-
veni concomitent şi o bază de 
practică didactică. 

Dl Emilian Guţuleac, şeful 
Catedrei „Calculatoare”, prof. 

univ., dr. hab., 
a mulţumit fir-
mei „Endava” 
pentru insti-
tuirea noului 
laborator ce 
poartă numele 
fostului pro-
fesor al UTM 
Severin Rotaru, 
fondatorul Ca-
tedrei „Calcu-
latoare”, dar şi 
pentru frumoasa colaborare cu această firmă, în contextul căreia 
se înscrie şi cursul nou „Ingineria programării”, instituit de această 
firmă şi predat de către specialiştii firmei şi profesorii catedrei, 
precum şi organizarea stagiilor de perfecţionare a profesorilor la 
„Endava”, unde studiază noutăţile de ultimă oră în domeniu, ceea 

ce menţine nivelul modern în 
procesul didactic. 

Dl John Cotterell, directo-
rul executiv al filialei „Endava” 
de la Chişinău, prezent la eve-
niment, a menţionat că firma 
promovează o filozofie de de-
plină deschidere în vederea 
colaborării cu universităţile şi e 
bucuros că la Chişinău lucrurile 
stau foarte bine în acest sens. 
„Endava” va sprijini şi în con-
tinuare UTM cu echipamente 
tehnice performante pentru a 
moderniza pregătirea ingineri-
lor. Managerul companiei bri-
tanice a mai spus că „Endava” se 
va dezvolta şi în continuare în 
RM, aşa că numărul locurilor de 
muncă bine plătite va creşte.

Compania „Endava Group 
LTO” cu sediul la Londra, speciali-
zată în servicii şi soluţii IT, are cea 

mai rapidă expansiune din lume printre companiile IT, având deja 
filiale în: RM – la Chişinău (ICS Endava SRL), în România – Bucureşti, 
Cluj-Napoca, Iaşi; în Marea Britanie – Londra, Oxford; în SUA – New 
York. Compania a atins în anul fiscal 2011-2012 o cifră de afaceri de 
37 mil. euro. 

UTM – mediul economic

susţine material 
facultatea

Dl Victor Toporeţ, decanul FCGC, conf., dr., moderatorul con-
ferinţei, a menţionat că ideea construcţiei unei uzine care ar putea 
accelera fabricaţia blocurilor monolite cu multe etaje este foarte 
complexă, de aceea s-a considerat necesar de a asculta şi aprecieri-
le specialiştilor din diverse domenii: construcţii de maşini, automa-
tizări ale proceselor, tehnologii de betonare la construcţii monolite, 
tehnologii informaţionale, mecanică, studiul materialelor etc.

Dl Nicolae Popescu, specialist principal la Compania de con-
strucţii „Snopiten”, a prezentat inovaţia unei atare uzine mobile. 
Noţiunea de uzină presupune că în procesul de fabricaţie munca 
manuală fie că lipseşte cu desăvârşire, fie că este infimă sau că uzi-
na funcţionează în mod automat.

După cum s-a văzut din filmul demonstrat în cadrul conferinţei, 
uzina dată, într-adevăr, funcţionează în mod automat, iar procesul 
de producţie are un ritm extrem de rapid. Cofrajele multifuncţiona-
le de forma unor module foarte originale, grinzile şi planşeele con-
strucţiei se aranjează în locurile cuvenite în mod automat. Betonul 
se ridică, se toarnă şi se presează în pereţi, iar armătura se leagă 
după cum o cer rigorile şi condiţiile de asemenea în mod automat, 
lăsându-se spaţiile necesare pentru montarea ferestrelor şi uşilor. 
După ce se termină în felul acesta un etaj, mecanismele ridică în 
mod automat cofrajele la etajul următor, unde operaţiile de aşe-
zare a grinzilor, planşeelor, ridicarea/turnarea/presarea betonului 
se repetă de asemenea în mod automat. Etaj după etaj blocul se 
înalţă rapid, iar în timpul întreruperilor necesare se lucrează în flux, 
după aceleaşi principii, la blocul următor. Astfel, se obţine o pro-
ductivitate uluitoare în construcţia de locuinţe – o problemă socia-
lă extrem de stringentă la ora actuală.

În context s-au adus şi cifre concrete: după metoda respectivă 
se pot construi 5 mii de apartamente anual.

Specialiştii prezenţi la eveniment au aprecia excepţionala in-
ovaţie în construcţia monolitică, exprimând idei colaterale pentru 
acest proiect principial. Printre ideile punctate vom menţiona va-
cuumarea betonului, aceasta fiind o soluţie extraordinară de ex-
tragere a apei din beton pentru a accelera procesul de prizare a 
acestuia în procesul de construcţie. E o idee deloc simplă, dacă e să 
ne gândim că se lucrează cu o masă enormă de beton, implicând şi 
anumite modificări tehnologice.

Reprezentantul AGEPI a menţionat că inovaţia care a constituit 
subiectul conferinţei este într-adevăr una de excepţie, este recu-
noscută deja în străinătate şi înregistrată ca atare. 

Participanţii la conferinţă au fost unanimi în propunerea ca 
această idee inovativă, extrem de serioasă şi foarte necesară în 
domeniul construcţiilor, să ajungă în atenţia Guvernului RM, care 
să-şi asume asigurarea financiară, declarând ideea dată ca proiect 
de stat.

Conferinţă internaţională
Recent la Chişinău a avut loc o Conferinţă ştiinţifică internaţio-

nală cu participarea specialiştilor din Italia, România, Israel, 
Rusia, RM în subiectul unei inovaţii de accelerare a procesului de 

construcţie a clădirilor într-un ritm nemaipomenit până acum. Ide-
ea aparţine profesorilor FCGC-UTM şi specialiştilor Companiei de 

construcţii „Snopiten”.
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